
بر اساس گزارش ها بیشترین حوادث شغلی در کارگاه های ساختمانی رخ 
می دهد که ۳۸ درصد حوادث و ۵٠ درصد فوتی ها در این بخش را شامل 
می شــود. به گزارش ایسنا، برابر آمارها بیشترین حوادث ناشی از کار در 
کارگاه های ساختمانی رخ می دهد و در وقوع بیش از ۸٠ درصد حوادث 
کار، عوامل انســانی نقش دارد که این امر اهمیت رعایت نکات ایمنی به 
منظور کاهش آمار حوادث ســاختمانی را نشان می دهد. طبق ماده ۶٠ 
قانون تأمین اجتماعی، حوادث ناشی از کار به حوادثی گفته می شود که 
در حین انجام وظیفه و مواقعی رخ می دهد که بیمه شــده در کارگاه یا 
ساختمان و محوطه آن مشغول انجام کار باشد و یا به دستور کارفرما در 
خارج از محوطه کارگاه، ماموریتی را برعهده گیرد. بر اساس اعلام وزارت 
کار در کارگاه های زیر ۲٠ نفر به ویژه کارگاه های ســاختمانی بیشترین 
نرخ حوادث ناشــی از کار دیده می شود و در بازرسی های انجام گرفته از 
کارگاه های مشمول قانون کار نیز، فعالیت ساختمان در بین فعالیت های 
اقتصادی بیشترین سهم آسیب های شغلی منجر به فوت را داشته است؛ 
چنانچه علی حســین رعیتی فرد - معاون روابــط کار وزیر تعاون، کار 
و رفــاه اجتماعی با تایید این مطلب می گوید: عمده حوادث شــغلی در 
حوزه کارگری ســاختمانی اســت و بیش از ۳۸ درصد حوادث ناشی از 
کار کشــور و همچنین ۵٠ درصد فوتی های ناشی از کار در کارگاه های 
ســاختمانی اتفاق می افتد. وی با اشاره به تلاش وزارت کار برای کاهش 
حوادث ناشــی از کار می گوید: سال گذشته حوادث منجر به فوت ١١ 
درصد کاهش یافت به طوری که میانگین حوادث ناشــی از کار در ایران 
از میانگین جهانی کمتر است. آنطور که معاون روابط کار وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی می گوید بعد از ساختمان، بیشترین حوادث کار در 

صنایع و معادن اســت و حوادث در معادن دو درصد اســت. رعیتی فرد 
همچنین از راه اندازی کمیته های بازرســی از کارگاه های ساختمانی در 
استان ها و تدوین بسته های ارتقای ایمنی در حوزه کار با کمک سازمان 
نظام مهندسی و شهرداری خبر داد. کارشناسان معتقدند بخش اعظمی 
از حوادث ناشــی از کار به دلیل بی  احتیاطی و نبود آموزش های کافی 
صورت می گیرد و سالانه بخشی از کارگران قربانی حوادث کار می شوند.

هادی ســاداتی - نایــب رییس کانــون انجمن های صنفــی کارگران 
ساختمانی در گفت وگو با ایسنا می گوید: در بالا بودن حوادث ساختمانی 
عوامل متعددی نقش دارند که صرفنظر از دغدغه های روزمره کارگران، 
عدم رعایت نکات ایمنی و حفاظت فنی در ســاختمان توسط کارفرما و 
کارگر نیز اثرگذار است. او معتقد است بیشتر کارفرمایان تمام تلاششان 
این است که مصالح و نیروی کار را تامین کنند و چندان به مسایل ایمنی 
دقت نمی کنند، از سوی دیگر یک بیمه تکمیلی خریداری می کنند تا اگر 
حادثه ای رخ دهد، بیمه خسارت را بدهد، در حالی که بحث رعایت نکات 
ایمنی هم از جانب کارفرما و هم کارگر ضروری اســت. بر اســاس اعلام 
اداره کل بازرسی کار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در دولت سیزدهم 
تا پایان ســال گذشــته بیش از ۳۶٠ هزار فقره بازرسی برای نظارت بر 
مقررات ایمنی کارگاه ها و بیش از یک میلیون و ۵٠٠ هزار نفر ســاعت 
آموزش ایمنی در مرکز تحقیقات و تعلیمات حفاظت فنی و بهداشت کار 
انجام گرفته است. به گزارش ایسنا، موضوع ایمنی و بهداشت محیط کار 
نیازمند مشارکت همه شرکای اجتماعی دولت، کارگر و کارفرماست و این 
امر علاوه بر بهبود و ارتقای شاخص های ایمنی و سلامت در محیط کار به 

افزایش رفاه اجتماعی کارگران کمک می کند.

خیز نفت برای صعود به ۱۰۰ دلار

قیمت نفت در معاملات روز جمعه تحت تاثیر تقاضای قوی برای سوخت در تعطیلات 
چین، افزایش یافت و به ســوی رشــد هفتگی حدود دو درصــدی، گام برمی دارد.به 
گزارش ایسنا، بهای معاملات نفت برنت برای تحویل در نوامبر که روز جمعه منقضی 
می شــود، با پنج ســنت افزایش، به ۹۵ دلار و ۴۳ ســنت در هر بشکه رسید. بهای 
معاملات نفت برنت برای تحویل در دســامبر، با ١۳ ســنت افزایش، به ۹۳ دلار و ۲۳ 
ســنت در هر بشکه رسید. بهای معاملات وســت تگزاس اینترمدیت آمریکا نیز با ١۶ 
ســنت افزایش، به ۹١ دلار و ۸۷ سنت در هر بشکه رسید.هر دو شاخص در معاملات 
روز گذشته که معامله گران به سودگیری از افزایش قیمت ها پرداخته بودند، حدود یک 
درصد کاهش داشــتند.بهبود داده های اقتصادکلان در چین که بزرگترین واردکننده 
نفت در جهان است به همراه تقاضای قوی برای سوخت در این کشور که تعطیلات یک 

هفته ای »هفته طلایی« را از روز جمعه آغاز کرد، از قیمت ها پشتیبانی کرده است.
تحلیلگران گروه بانکی ANZ در یادداشــتی نوشتند: افزایش سفرهای بین المللی در 
طول تعطیلات »هفته طلایی«، تقاضای چین برای نفت را تقویت کرده اســت.انتظار 
می رود سفرهای داخلی هم  تقاضا برای سوخت را افزایش دهند. داده های اپلیکیشن 
پرواز »یومی تریپ« نشــان داده که میانگین پروازهای روزانه رزرو شــده، یک پنجم 
بالاتر از »هفته طلایی« در ســال ۲٠١۹ پیش از شــیوع کرونا بوده است.در این بین، 
جدیدترین آمار منتشــره نشــان داد که اقتصاد آمریکا روند رشد قوی را در سه ماهه 
دوم ســال میلادی جاری، حفظ کرده و به نظر می رسد فعالیت اقتصادی در این سه 
ماهه، ســرعت پیدا کرده که نشان داده قوی ماندن تقاضا برای سوخت است. محدود 
ماندن عرضه نفت در آمریکا، از قیمت ها حمایت بیشــتری کرده است. سطح ذخایر 
نفت کاشــینک اوکلاهاما که هاب تحویل معاملات وست تگزاس اینترمدیت است، به 
پایینترین حد خود از ژوئیه ســال ۲٠۲۲ نزول کرده است.معامله گران منتظر دیدار 
هفته آینده تولیدکنندگان اوپک پلاس و تصمیم عربستان سعودی درباره ادامه کاهش 
عرضه اضافی پس از رشد حدود ۳٠ درصدی قیمت ها در سه ماهه سوم سال میلادی 
جاری هستند.نشست کمیته وزیران اوپک پلاس برای چهارم اکتبر برنامه ریزی شده 
اســت.بر اســاس گزارش رویترز، تحلیلگران بانک ملی استرالیا در یادداشتی نوشتند: 
نشســت هفته آینده اوپک، آپدیت مهمی برای بــازار خواهد بود، زیرا احتمال کاهش 

عرضه داوطلبانه از سوی آرامکو، افزایش پیدا کرده است.

از ادامه ارتقاء شبکه زیرساخت تا 
اتصال مدارس کشور به فیبرنوری

اتصال همه مدارس به فیبر نوری، علت کاهش سرعت اینترنت در نیمه شب و حل مشکل 
عدم تغییر ساعت گوشــی ها با آغاز پاییز، برخی از مهم ترین خبرهایی بودند که هفته 
گذشته در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات منتشر شد.به گزارش ایسنا، در هفته ای که 
گذشت خبری مبنی بر اختلال در شبکه اینترنت در نیمه شب در برخی رسانه ها منتشر 
شــد؛ به دنبال این موضوع اگرچه وزیر ارتباطات روزهای گذشته دراین باره توضیحاتی 
ارائه کرده بود اما محمد احســان خرامید- مشــاور وزیر ارتباطات و رئیس مرکز اطلاع 
رسانی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات اعلام کرد: در طول پاییز، به دلیل توسعه در 
هســته شبکه کشور و برای نصب تجهیزات جدید ممکن است در ساعت های نخستین 
بامداد، برخی لینک های ارتباطی شرکت زیرساخت به مدت محدود قطع شوند که عمدتا 
کاربران اثر آن را احســاس نمی کنند اما در ســامانه های نظارتی لاگ می شــود؛ برخی 
این توســعه را با نام اختلال فاکتور نکنند.روز بعد از اعلام این موضوع شرکت ارتباطات 
زیرســاخت  هم در اطلاعیه خود اعلام کرد: توســعه و ارتقاء ظرفیت شــبکه ارتباطات 
زیرساخت در مهر ماه ادامه دارد و این شرکت در جدولی جزئیات و زمانبندی تغییرات 
در یک هفته آتی را تشــریح کرد.طرح توسعه فیبرنوری منازل و کسب و کارها یکی از 
مهم ترین پروژه های  ملی و دولت ســیزدهم محســوب می شود که قرار است تا پایان 
سال ۸ تا ١٠ میلیون خانوار تحت پوشش قرار بگیرند و طبق گفته مسئولان تاکنون ۵٠٠ 
شهرداری در کل کشور برای اجرای این پروژه توافق نامه امضا شده و این کار به سرعت 
درحال انجام اســت. بنابراین در هفته ابتدایی مهر ماه عیسی زارع پور- وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات- در روز اول مهرماه با حضور در یک مدرسه در شهر تهران درباره برنامه 
ایــن وزارتخانه برای اتصال همه مدارس به فیبرنوری اعــلام کرد: حوزه ماموریت های 
وزارت ارتباطات از اعماق اقیانوس ها تا فضا را شامل می شود و اشاره می کنم به اینکه 
در سال گذشته متخصصان ایرانی توانستند از طریق فیبرهای نوری دریایی سه جزیره ما 
در خلیج فارس را به کشور متصل کنند.حل مشکل عدم تغییر ساعت گوشی ها با آغاز 
پاییز از دیگر خبرهایی بود که منتشر شد. به دنبال مشکلات شهروندان که ناشی از تغییر 
ساعت ها در ابتدای سال اتفاق افتاده بود بررسی ها حاکی از آن است با گذشت شش ماه 
و با شروع فصل پاییز یعنی مهر ماه ساعت موبایل ها و دستگاه هایی که از ابتدای سال به 
جلو رفته بود، درست شده است و یکی از اپراتورهای تلفن همراه در اطلاعیه به شهروندان 
توصیه کرد درصورت مشــاهده این مشکل نرم افزار گوشی خود را به روزرسانی کنند و 
اگر با به روزرســانی نرم افزار همچنان اختلاف زمانی یک ساعته با ساعت رسمی وجود 
داشت، مشــترک با تنظیم دستی مشکل را برطرف کند.الزام تبدیل مجوزهای سازمان 
فنــاوری اطلاعات ایران از کاغذی بــه الکترونیکی دیگر خبری بود که در هفته ابتدایی 
مهر ماه در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات منتشر شد. بر این اساس کلیه مجوزهای 
کاغذی که توســط سازمان فناوری اطلاعات ایران در ۹ عنوان صادر شده، صرفا تا پایان 
امسال دارای اعتبار است و دارندگان این مجوزها ملزم هستند برای دریافت شناسه یکتا 
یا QR code، مجوز کاغذی خود را به مجوز الکترونیکی تبدیل کنند.بیتا کیامهر-مدیرکل 
دفتر ارتباطات و فناوری اطلاعات - با بیان این که مطابق قانون تسهیل صدور مجوزهای 
کسب و کار کشور، مجوزهای کسب و کارهایی که فاقد شناسه یکتا باشند از آغاز سال 
١۴٠۳ از اعتبار ساقط می شوند و قادر به ادامه فعالیت نیستند، گفت: در مرحله اول، پنج 
مجوز شامل گواهی ارزیابی امنیتی محصولات نرم افزاری، گواهی رتبه بندی ارائه دهنده 
خدمات ممیزی مراکز داده، گواهی صلاحیت نهادهای ارائه خدمات ممیزی مراکز داده، 
گواهی فنی محصولات نرم افزاری و گواهی ســلامت و احراز اصالت نرم افزار قادر به ثبت 
درخواســت QR code بابت مجوزهای صادره هستند و جهت پروانه های خدمات امنیت 
فضای تولید و تبادل اطلاعات در چهار حوزه مدیریتی، فنی، عملیاتی و آموزشی، متعاقبا 
اطلاع رسانی لازم انجام خواهد شد.از سوی دیگر انتظار می رود، آمریکا معافیتی را که به 
شــرکت های سامسونگ الکترونیکس و اس کی هاینیکس کره  جنوبی در خصوص لزوم 
دریافت مجوز برای انتقال تجهیزات تراشه سازی به چین داده است، تمدید کند. وزارت 
بازرگانی آمریکا، فهرست کاربر نهایی مورد تائید را به روزرسانی خواهد کرد که مشخص 
کند کدام نهادها می توانند مجوز صادرات کدام فناوری را دریافت کنند تا به سامسونگ و 
اس کی هاینیکس اجازه دهد همچنان برخی از ابزارهای تراشه سازی آمریکایی را دریافت 
کنند. هنگامی که این شرکت ها در این فهرست قرار بگیرند، دیگر نیازی به دریافت مجوز 

برای موارد صادراتی دیگر نخواهند داشت.
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رئیس جمهور با اشاره به شاخص های مثبت اقتصادی، از رشد اقتصادی تا کاهش و از بین رفتن کسری بودجه، کاهش رشد نقدینگی و کاهش نرخ بیکاری تاکید کرد که تمرکز دولت همواره بر این 
است که آثار این شاخص های مثبت اقتصادی به سفره مردم برسد.به گزارش ایلنا، سید ابراهیم رئیسی بعد از ظهر امروز جمعه در جریان سفر به استان اصفهان، با حضور در منزل آیت الله مظاهری 
با ایشان دیدار کرد.آیت الله مظاهری در این دیدار با تاکید بر اهمیت موضوع تامین آب برای استان اصفهان، از اقدامات رئیس جمهور، دولت و استانداری اصفهان در این زمینه قدردانی کرد و تلاش 
بیشتر برای کاهش مشکلات ناشی از خشکسالی را خواستار شد.توجه بیشتر به رفع مشکلات اقتصادی کشور و معیشت مردم و رسیدگی به مشکلات فرهنگی و برخی ناهنجاری های فرهنگی و 
اجتماعی از دیگر محورهای صحبت های این مرجع عالیقدر تقلید بود. رئیس جمهور نیز در این دیدار با تشریح اقدامات دولت برای کاهش و رفع مشکلات ناشی از تنش آبی در کشور به ویژه استان 

اصفهان، کاهش تورم را از برنامه های اصلی دولت از ابتدای استقرار تا کنون دانست و به تبیین دستاوردهای دو سال گذشته پرداخت.
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رئیسی در دیدار با آیت الله مظاهری تشریح کرد:

اقدامات دولت برای کاهش و رفع مشکلات ناشی از تنش آبی
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دلخوش:

روزانه ۳۰ میلیون لیتر 
بنزین وارد می کنیم

نماینده مجلس شورای اسلامی ضمن اعلام مخالفت با اعطای بنزین 
به خانوار و افراد به جای خودرو گفت: روزانه بالغ بر ۳٠ میلیون لیتر 
بنزین از خارج وارد می کنیم و هزینه این واردات نیز ســنگین است. 
به گزارش ایسنا، سیدکاظم دلخوش، در حاشیه سومین همایش ملی 
قیر در جمــع خبرنگاران در خصوص تعیین تکلیف بنزین در برنامه 
هفتم توسعه اظهار کرد: برای بنزین تا امروز هیچ تصمیمی نهایی اخذ 
نشده و اساسا تصمیمی گرفته نشده است.  وی ادامه داد: روزانه بالغ 
بر ۳٠ میلیون لیتر بنزین از خارج وارد می کنیم و هزینه این واردات 
نیز سنگین است. دلخوش با بیان اینکه برخی به دنبال این هستند که 
بنزین به جای خودرو به افراد و خانوارها داده شود، گفت: این روش را 
قبول نداریم، چرا که بنزینی نداریم که به خانواده ها بدهیم، من با این 
روش که بنزین به افراد و یا خانوار تعلق بگیرد، مخالفم و قطعا چنین 
روشی، کارشناسی نیســت. وی با بیان اینکه در بحث صنعت قیر و 
فرآورده های نفتی، هیچ ساماندهی مناسبی تا امروز نداشته ایم، اظهار 
کرد: سالانه ۶ میلیون تن قیر در کشور تولید می شود، اما من معتقدم 
بیش از این می توان از ظرفیت های تولید قیر در کشور استفاده کرد. 
دلخوش افزود: دولت باید راســا سالانه سهمیه قیر راه های شهری و 
روســتایی را اختصاص دهد تا دیگر لازم نباشد هر ساله، ۴ یا ۵ ماه 
دوندگی داشته باشــیم تا وضعیت توزیع قیر در آن سال را مشخص 
کنیم. وی با بیان اینکه الان در هفتمین ماه سال هستیم، درحالی که 
قانون بودجه باید از ابتدای سال اجرایی شود؛ اظهار کرد: هفت ماه از 
سال گذشته و برخی استان ها وارد فصل سرما و بارندگی شده اند و با 
این شرایط نمی توان آسفالت ریزی کرد؛ بلکه باید به گونه ای برنامه 
ریزی شود تا قیر دستگاه های اجرایی در اختیارشان قرار بگیرد و این 
ساماندهی الان وجود ندارد.دلخوش با بیان اینکه قیری که مردم نیاز 
دارند نباید صادر شــود، گفت: اول باید نیاز داخلی تأمین شود، بعد 
مازاد بر آن برای صادرات تخصیص داده شود. به گفته وی قیر تهاتری 
هم می تواند مشکل شرکت های قیرساز، مردم و دستگاه های دولتی 
را حل کند، برخی می گویند به جای سهمیه قیر، پول به دستگاه ها 
داده شــود، اما ما با این روش موافق نیستیم، چرا که پرداخت پول 
می تواند در جای دیگری هزینه شــود، اما وقتی قیر به دستگاه ها 
داده شود، می توان محاسبه شود که با قیر تحویل داده شده، چقدر 

آسفالت ایجاد شده است.

گزیده خبر

کدام بخش بیشترین حوادث شغلی را دارد؟

رئیسی در آیین افتتاحیه پنجمین دوره اعطای جایزه علمی و فناوری مصطفی )ص(:

جایزهمصطفیدستدانشمندانپیروعلمنافعرابهعنوانالگودرجهانبالامیبرد

با حضور رئیس جمهور؛

فازدومانتقالآبدریایعمان
بهاصفهاناجراییشد

رئیسی در دیدار با آیت الله مظاهری تشریح کرد:
اقدامات دولت برای کاهش و رفع مشکلات ناشی از تنش آبی

رئیس جمهور از روند اجرای طرح انتقال آب دریای عمان به اصفهان بازدید و دستور آغاز عملیات اجرایی 
فاز دوم این پروژه مهم را صادر کرد. به گزارش ایلنا، حجت الاسلام سید ابراهیم رئیسی در سفر به اصفهان 

از روند اجرا و پیشرفت مرحله نخست طرح انتقال آب دریای عمان به استان اصفهان بازدید کرد.

سیاست های جدید ترکیه برای افزایش ارزش لیره

بانکهایتجاریبایدبافروشبنگاهها،ازبنگاهداریخارجشوندتسویهکاملپولخریدگندمتاپایانمهر
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گزیده خبر
فرمانده قرارگاه راهیان نور ارتش:

نیرو های ایران اسلامی به گونه ای تربیت 
شدند که تا آخرین نفس گوش به فرمان 

ولی فقیه هستند

امیر ســرتیپ دوم »ســیفی« گفت: ما از نســل قدیم و جدیــد در نبرد با 
تروریست های داعش شهید دادیم و این نشان از نهادینه شدن مکتب شهید 
ســلیمانی در بین نیرو های مسلح کشورمان است.نیرو های ایران اسلامی به 

گونه ای تربیت شدند که تا آخرین نفس گوش به فرمان ولی فقیه هستند
به گزارش ایلنا، امیر سرتیپ دوم »حسن سیفی« فرمانده قرارگاه راهیان نور 
ارتش جمهوری اسلامی، درباره تأثیر فرهنگ دفاع مقدس در مدیریت کشور 
اظهار داشت: ما باید به چند سوال مهم درباره دفاع مقدس دهیم؛ اینکه چه 
کردیم؟ چه باید می کردیم؟ اکنون چه کار می کنیم و چه باید کنیم؟ این یک 
راهبرد برای ما است.امیر ســرتیپ دوم سیفی با بیان اینکه مردم در طول 
چهار دهه گذشته بیشــتر خاطره شنیدند، ادامه داد: امروزه میل و گرایش 
مدیریت کشــور بیشتر به دوران دفاع مقدس است که توجه جهان را نیز به 
خود جلب کرده است.فرمانده قرارگاه راهیان نور ارتش با بیان اینکه حکومت 
ما حکومت دینی اســت و ما در دین ســه موضوع داریم، افزود: اگر نتوانیم 
تصویر درستی از فرماندهی، مدیریت و رهبری همزمان ترسیم کنیم، موفق 
نخواهیم بود. کشور هایی موفق بودند که توانستند برای فرماندهی، مدیریت 
و رهبری خود یک راهبرد ترسیم و یک الگو به جهان ارائه دهند.وی با بیان 
اینکه جهان ســه نوع فرماندهی، مدیریت و رهبــری را تاکنون به نمایش 
گذاشــته است، یادآور شــد: نوع اول نیروهای مسلح زینتی است که توپ، 
تانک، بهترین تجهیزات و ابزار، زیباترین امکانات را در اختیار دارند. نیرو های 
مسلح در فرماندهی، مدیریت و رهبری با انسان و ابزار سر و کار دارند؛ یعنی 
بتواند انسان، امکانات را مدیریت و رهبری و فرماندهی کند؛ در واقع الگویی 
ارائه دهد که جهان بپذیرد که پشت سر این فرماندهی و مدیریت و رهبری 
انسان، ابزار و امکان، علم، فن و هنر است.امیر سیفی با بیان اینکه در دوران 
دفاع مقدس برای تربیت انســان تراز، ما از شهید قرنی شروع کردیم، تاکید 
کرد: چه کسی »قرنی« را قرنی کرد؟ باید قرنی را از ابتدا شناخت. وصیت نامه 
شهید قرنی را در فتنه ۸۸ به یکی از فرماندهان ارتش نشان دادم. زمانی که 
این وصیت نامه را خواند، تعجب کرد و دید انگار برای زمان کنونی نوشــته 
شده است؛ توصیه می کنم که وصیت نامه شهید قرنی را حتماً مطالعه کنید.

فرمانده قرارگاه راهیان نور ارتش با بیان اینکه شــهید قرنی تنها با ۵۷ روز 
خدمت )دو دوران پس از پیروزی انقلاب اســلامی( نام خود را جاودانه کرد، 
تصریح کرد: انقلاب اســلامی پس از شهید قرنی، شهید صیاد را تربیت کرد 
و تحویل جامعه داد؛ چه کردیم؟ از جنس قرنی، صیاد شــیرازی را تحویل 
جامعه دادیم. پس از شهید صیاد شیرازی برخی فکر کردند که قرنی ها رفتند 
و صیاد ها هم تمام شدند؛ چه کردیم؟ انقلاب اسلامی شهید قاسم سلیمانی 
را تربیت و تحویل جامعه داد.وی با بیان اینکه فرماندهی، مدیریت و رهبری 
مختص کل جهان است، افزود: ما با دو چشم فرماندهی، مدیریت و رهبری 
را نشان جهان می دهیم، اما میلیاردها انسان فرماندهی و مدیریت ما را قبل 
و بعد از عملیات مورد ســنجش قــرار داده و تجزیه و تحلیل می کنند.امیر 
سیفی با اشــاره به نامه ۵۳ نهج البلاغه گفت: باید بتوان یک راهبرد نوشت 
و آن را تبدیــل به یک روش و مدل کرد. دشــمنان می گفتند آیا نیرو های 
مســلح ایران در این دوره زینتی اســت؟ دیدند که ما زینتی هم هستیم و 
رژه داریم و برای تمام جا هایی که نیاز باشــد، زینــت نیز می دهیم.وی به 
نوع دوم فرماندهی مأموریتی اشاره کرد و افزود: از این نوع فرماندهی در ما 
وجود نــدارد؛ »فَٱصۡدَعۡ بمَِا تؤُۡمَرُ« کاری را که به آن مأموریت دارید، 
انجام دهید؛ ما راه مان را از ساختار کلاسیک جنگ ها در جهان جدا کردیم 
و یک نوع فرماندهــی جدیدی در دفاع مقدس ارائه دادیم که اخلاق محور، 
عقایدپیشه و احکام ستون است.فرمانده قرارگاه راهیان نور ارتش تصریح کرد: 
باید ما تابع مرجع تقلید باشــیم؛ باید ببینیم که ولی فقیه ما چه می گوید؛ 
لــذا نمی توانیم انفرادی عمل کنیم؛ در این نوع مأموریت باید اخلاق، عقاید 
و احکام اجرا شــود.امیر سیفی با بیان اینکه نوع سوم فرماندهی ما »مکتب 
شهید سلیمانی« اســت، افزود: شهید سلیمانی برای ما یک مکتب است و 
جنس این نوع فرماندهی این گونه است که باید ستون کار شما عقایدتان و 
همچنین اخلاق محور باشد.وی گفت: ما در طول دفاع مقدس شیوه جدیدی 
از فرماندهــی را اجرا کردیم که جهان مشــتاق این نوع فرماندهی اســت؛ 
اینکه شــهدای دفاع مقدس چگونه و چه نوعی از فرماندهی را ارائه دادند و 
توانستند موفق باشند؟سرتیپ دوم سیفی با طرح این سوال که چه نوع مدل 
فرماندهی در آینده جوابگو است، تاکید کرد: ما از ابتدا با تکیه بر نوع زینتی، 
مأموریتی از نوع اسلام محور و استفاده از فرماندهی مکتب شهید سلیمانی 
اجازه ندادیم که حتی یک وجب از خاک مقدس جمهوری اسلامی ایران به 
دست دشمن بیفتد.فرمانده قرارگاه راهیان نور ارتش بیان کرد: شهید قرنی 
اجازه نداد کردستان را از ما بگیرند و مقابل دولت موقت ایستاد و مکتب این 

شهید نیز ماندگار شد.

رئیسی در آیین افتتاحیه پنجمین دوره اعطای جایزه علمی و فناوری مصطفی )ص(:

جایزهمصطفیدستدانشمندانپیروعلمنافعرابهعنوانالگودرجهانبالامیبرد
رئیس جمهور تفاوت رویــداد جایزه مصطفی را با دیگر 
نشســت های مشــابه در نگاه آن به علم دانست و گفت: 
جایزه مصطفی به دنبال آن اســت تا دست فرهیختگان 
آن رویکــردی از دانش را که دو بــال علم و ایمان دارد، 
بــه عنوان نماد علــم، دانش و فنــاوری در مقابل دیگر 
دانشــمندان جهان بالا برده و آنها را به عنوان الگو برای 
پژوهشگران و محققان معرفی کند. جایزه مصطفی دست 
دانشمندان پیرو علم نافع را به عنوان الگو در جهان بالا 
می برد به گزارش ایلنا، سید ابراهیم رئیسی شامگاه جمعه 
در جریان ســفر به اســتان اصفهان، در آیین افتتاحیه 
پنجمین دوره اعطای جایــزه علمی و فناوری مصطفی 
)ص( که در مرکز همایش های بین المللی اصفهان برگزار 
شد، ضمن تبریک ایام ولادت پیامبر رحمت )ص(، امام 
صــادق )ع( و هفته وحدت، با بیــان اینکه این همایش 
در پرتــو نام مصطفی )ص( و برای تجلیل و تکریم مقام 
علم و دانش تشکیل شــده است، گفت: والاترین علم از 
نظر پیامبر رحمت، علم نافعی اســت که برای سعادت و 
نجات انسان و باز کردن گره از زندگی انسان ها به کار آید 
و بتواند با اســتفاده از همه ظرفیت هایی که انسان دارد، 
فرمول ها و روش هایی را کشف کند که انسان را به مقصد 
و مقصود والای خلقت خود برساند. وی افزود: آنچه امروز 
در دانشگاه ها و حوزه های ما در قول و فعل خدا تدریس 
و خوانده می شــود، اگر هر دو با هم هماهنگ باشند، در 
پرتو توحید، پیشــرفت و سعادت را برای بشر به ارمغان 
می آورند و در این مســیر تفاوتی در رشته های مختلف 
علمی نیست و همه آهنگ ها، آهنگ های توحیدی است. 
رئیس جمهور با بیان اینکه علم غیرنافع و با هدف کسب 
قدرت، ثروت، استعمار و استثمار نه تنها به نجات انسان 
نمی انجامد، بلکه منجر به نابودی بشــریت خواهد شد، 
تصریح کرد: علم برخی دانشمندان به جای نفع رساندن 
به بشــریت، در جهت نابودی انسان ها به کار گرفته شده 
که نمونه امروزی آن ســاخت سلاح های اتمی به دست 

دانشمندان غیرمتعهد با علم غیرنافع و غیرالهی آنهاست. 
رئیســی با بیان اینکه با آغاز رســالت نبی مکرم اسلام 
)ص( تمدن اســلامی شکل گرفت که یک جهش بزرگ 
در جهان به وجــود آورد و این تمدن در قرن های بعدی 
بیشتر بروز و ظهور یافت، گفت: در زمان شکل گیری این 
تمدن بزرگ اســلامی در مغرب زمین، ظلمت، گمراهی 
و ناآگاهی وجود داشــت و به تعبیری دنیا مرهون تمدن 

اسلامی اســت. رئیس جمهور ریشه بســیاری از علوم 
و فنون و فناوری های امروز غرب را در تمدن اســلامی 
عنوان کرد و یادآور شد: تمدن اسلامی به دنبال آن است 
که انسانیت را در حوزه های عدالت، اخلاق و معنویت به 
عنوان سنگ زیربنای جامعه به سعادت برساند. رئیسی در 
ادامه ســخنانش تفاوت رویداد جایزه مصطفی را با دیگر 
نشســت های مشــابه در نگاه آن به علم دانست و گفت: 

جایزه مصطفی به علم و دانشی اعطا می شود که دو بال 
علــم و ایمان دارد، علمی که اصالت دارد و به دنبال رقم 
زدن سعادت و رفاه بشریت و تمدن نوین اسلامی باشد. 
جایزه مصطفی به دنبال آن اســت تا دست فرهیختگان 
این رویکرد علمی را به عنوان نماد علم، دانش و فناوری 
در مقابل دیگر دانشــمندان جهان بــالا برده و آنها را به 

عنوان الگو برای پژوهشگران و محققان معرفی کند.

واحد تصفیه گازوئیل )DHT( پتروپالایشگاه اصفهان با حضور رئیس جمهور 
مورد بهره برداری قرار گرفت. افتتاح طرح محیط زیستی تصفیه گازوئیل 
)DHT( پتروپالایشگاه اصفهان به گزارش ایلنا، سید ابراهیم رئیسی در ادامه 
برنامه های ســفر یک روزه خود به اصفهان از طرح عظیم و محیط زیستی 
واحد تصفیه گازوئیل )DHT( پتروپالایشگاه این شهر بهره برداری کرد. از 
جمله دســتاوردهای این طرح عظیم ملی می تــوان به تولید روزانه ۱۰۰ 
هزار بشکه گازوئیل و سوخت پاک مطابق با استاندارد یورو ۵، جلوگیری 
از انتشــار ۳۰۰ تن گوگرد در روز در هوای کلانشهرهای کشور و کاهش 
گوگرد گازوئیل تولیدی پالایشگاه ها به کمتر از ppm ۱۰ اشاره کرد. در این 
واحد ۱۲۰۰ نفر به کارگیری شده اند و ایجاد سود سالانه ۲۶۳ میلیون دلار 
و بازگشــت هزینه های طرح پس از گذشت ۴ سال از اجرای آن از دیگر 
مزایای این طرح عظیم ملی اســت. بــا بهره برداری از مجموعه طرح های 
پالایشگاه اصفهان، این پالایشگاه به پالایشگاهی کاملا سبز تبدیل خواهد 
شد که این امر در پاک سازی هوای استان اصفهان نقش به سزایی خواهد 

داشت. میزان سرمایه گذاری انجام شده در این طرح ۶۷ هزار ۸۴۸ میلیارد 
ریال و ۵۱۱ میلیون یورو است. مطابق برنامه ریزی صورت گرفته در سال 
۱۴۰۲ افتتاح ۶۷ طــرح کلان و نیمه تمام به ارزش ۱۵.۱ میلیارد دلار و 
همچنیــن آغاز عملیات اجرایی ۱۵ طرح کلان جدید با ســرمایه گذاری 
۱۴.۳ میلیــارد دلار نیز در دســتور کار وزارت نفت قرار دارد و تاکنون ۷ 
میلیارد دلار پروژه در زیر مجموعه این وزارتخانه به بهره برداری رســیده 
که افتتاح شــده یا آماده افتتاح می باشد. همه این طرح ها اثر مستقیم در 
افزایش ظرفیت تولید نفت و گاز کشــور دارد. برخی از این طرح ها مثل 
پالایشگاه فاز ۱۴ و طرح فاز ۱۱ پارس جنوبی در استان بوشهر، پالایشگاه 
هویزه خلیج فارس و فاز دوم پالایشــگاه آبادان در اســتان خوزســتان و 
پتروشیمی گچساران در استان کهگیلویه بویراحمد با حضور رئیس جمهور 
به بهره برداری رســیده و امروز طرح تصفیه گازوئیل )DHT( یوتیلیتی و 
آفســایت پالایشــگاه اصفهان با حضور دکتر رئیسی به صورت رسمی به 

بهره برداری رسید.

با حضور رئیسی انجام شدِ

 )DHT( افتتاح طرح محیط زیستی تصفیه گازوئیل
پتروپالایشگاه اصفهان

رئیس جمهور با اشاره به شاخص های مثبت اقتصادی، از رشد اقتصادی تا کاهش و از بین رفتن کسری بودجه، کاهش رشد نقدینگی و کاهش 
نرخ بیکاری تاکید کرد که تمرکز دولت همواره بر این اســت که آثار این شــاخص های مثبت اقتصادی به سفره مردم برسدبه گزارش ایلنا، 
سید ابراهیم رئیسی بعد از ظهر امروز جمعه در جریان سفر به استان اصفهان، با حضور در منزل آیت الله مظاهری با ایشان دیدار کرد.آیت الله 
مظاهری در این دیدار با تاکید بر اهمیت موضوع تامین آب برای استان اصفهان، از اقدامات رئیس جمهور، دولت و استانداری اصفهان در این 
زمینه قدردانی کرد و تلاش بیشتر برای کاهش مشکلات ناشی از خشکسالی را خواستار شد توجه بیشتر به رفع مشکلات اقتصادی کشور و 
معیشت مردم و رسیدگی به مشکلات فرهنگی و برخی ناهنجاری های فرهنگی و اجتماعی از دیگر محورهای صحبت های این مرجع عالیقدر 
تقلید بود. رئیس جمهور نیز در این دیدار با تشــریح اقدامات دولت برای کاهش و رفع مشــکلات ناشــی از تنش آبی در کشور به ویژه استان 
اصفهان، کاهش تورم را از برنامه های اصلی دولت از ابتدای استقرار تا کنون دانست و به تبیین دستاوردهای دو سال گذشته پرداخت. رئیسی 
آیت الله مظاهری را دارای جایگاهی برجسته نزد مردم اصفهان دانست و گفت مراجع تقلید همواره مورد اعتماد و محل رجوع مردم بوده اند. 
رئیس جمهور با اشاره به شاخص های مثبت اقتصادی، از رشد اقتصادی تا کاهش و از بین رفتن کسری بودجه، کاهش رشد نقدینگی و کاهش 

نرخ بیکاری تاکید کرد که تمرکز دولت همواره بر این است که آثار این شاخص های مثبت اقتصادی به سفره مردم برسد.

معاون وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی در سفر به عربستان با دعوت از وزیر گردشگری این کشور برای سفر به ایران، پیشنهاد 
تشکیل کارگروه لغو روادید بین ایران و عربستان را مطرح کرد. پیشنهاد ایران به عربستان برای لغو روادید به گزارش ایلنا، روز جهانی گردشگری 
درحالی در شــهر ریاض، پایتخت عربســتان سعودی برگزار شد که بیش از ۵۰۰ مقام مسئول و کارشــناس از ۱۲۰ کشور جهان در این مراسم 
گردهم آمدند. از ایران نیز معاون صنایع دستی وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی به نمایندگی از عزت الله ضرغامی، وزیر میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی، در این رویداد حضور داشت. مریم جلالی در حاشیه این مراسم با قائم مقام وزارت میراث  فرهنگی و محیط 
زیســت اندونزی، معاون بین الملل گردشگری عربستان و وزیر اکولوژی ازبکستان به صورت جداگانه دیدار و گفت وگو و بر تقویت روابط ایران در 
سه حوزه میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با این کشورها تاکید کرد. وی دیداری هم با زوراب پولولیکاشویلی، دبیر کل سازمان جهانی 
گردشگری سازمان ملل متحد داشت. معاون وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی با وزیر اکولوژی ازبکستان درباره تقویت راهکارهای 
توسعه گردشگری بین دو کشور صحبت کرد و وزیر اکولوژی این کشور از وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی برای سفر به ازبکستان 
دعوت کرد. جلالی در دیدار با معاون بین الملل وزارت گردشــگری عربستان، پیشنهاد تشــکیل کارگروه رفع موانع گردشگری و لغو روادید بین 
ایران و عربستان را مطرح کرد. او درباره این دیدار اظهار کرد: پیام سیدعزت الله ضرغامی، وزیر میراث  فرهنگی، گردشگری و صنایع  دستی به وزیر 
گردشگری عربستان سعودی را به سلطان المسلم ارائه کردم. در این پیام از مقام عالی وزارت عربستان برای سفر به ایران دعوت شده است که قرار 

شد برنامه ریزی و هماهنگی های لازم انجام شود.

رئیسی در دیدار با آیت الله مظاهری تشریح کرد:

اقدامات دولت برای کاهش و رفع مشکلات ناشی از تنش آبی
با دعوت از وزیر گردشگری عربستان مطرح شد:

پیشنهاد ایران به عربستان برای لغو روادید

با حضور رئیس جمهور؛
فاز دوم انتقال آب دریای عمان به 

اصفهان اجرایی شد

رئیس جمهور از روند اجرای طرح انتقال آب دریای عمان به اصفهان بازدید و دستور 
آغــاز عملیات اجرایــی فاز دوم این پروژه مهم را صادر کــرد. به گزارش ایلنا، حجت 
الاسلام سید ابراهیم رئیسی در سفر به اصفهان از روند اجرا و پیشرفت مرحله نخست 
طرح انتقال آب دریای عمان به استان اصفهان بازدید کرد. رئس جمهور در این بازدید 
دستور اجرای فاز دوم عملیات اجرایی این پروژه را صادر کرد. در مرحله نخست انتقال 
آب از دریــای عمان ۷۰ میلیون متر مکعب و در مرحله دوم ۴۰۰ میلیون مترمکعب 
آب به اصفهان انتقال داده می شــود.  براســاس این گزارش، عملیات اجرایی مرحله 
نخست این پروژه مهرماه ســال ۱۴۰۱ آغاز شد و هم اینک ۲۴ نقطه فعال با حضور 

۱۴ پیمانکار فعال است.
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گزیده خبر

سیاست های جدید ترکیه برای 
افزایش ارزش لیره

بانک مرکزی ترکیه از اجرای برخی سیاســت ها با هدف تقویت لیره ترکیه 
و افزایــش جذابیت آن برای ســرمایه گذاران خبر داد. به گــزارش ایلنا از 
»الجزیره«، حفیظه ارکان، رئیس بانک مرکزی ترکیه، روز دوشــنبه ضمن 
اعلام این خبر تأکید کرد که این سیاســت ها شامل لغو حداقل سود سپرده 
می شود که به بانک ها اجازه می دهد که سودهای کمتری به ذخیره های غیر 
ارزی بپردازند. وی گفت که سیاســت های جدید با هدف افزایش تقاضای 
داخلی و بین المللی لیره انجام می شــود. بانک مرکزی ترکیه از ماه گذشته 
اقدامات حفاظت از ارزش لیره در برابر نوسان قیمت ارز را متوقف کرده بود.

این در حالی اســت که قیمت لیره با کاهش جدید در برابر دلار به 27/20 
لیره رسیده است. قیمت دلار در ماه گذشته به 27/28 رسیده بود. به گفته 
کارشناســان علت کاهش ارزش لیره با وجود افزایش سود سپرده آن است 
که سود سپرده همچنان کمتر از نرخ تورم است که در ترکیه به حدود 60 
درصد رسیده است. بانک مرکزی ترکیه هفته گذشته از افزایش سود سپرده 
به 30 درصد خبر داد که بیشــترین میزان در دو دهه گذشته است. پس از 
تشــکیل دولت جدید ترکیه، این ســومین بار است که سود سپرده در این 

کشور افزایش پیدا می کند.

بانک های تجاری باید با فروش بنگاه ها، از بنگاهداری خارج شوند

رئیس  کل بانــک مرکزی گفت:  بانک ها بــه زودی در قالب 
فعالیت های تخصصی اعم از تجاری، توسعه  ای، قرض  الحسنه، 
جامع و انواع دیگر بانک های تخصصی دســته  بندی خواهند 
شــد.به گزارش ایلنا، محمدرضا فرزین در جلســه مشترک 
با مدیران عامل بانک ها با اشــاره به مزایای تخصصی شــدن 
بانک ها تصریح کرد: هر بانکی نمی تواند هر فعالیتی داشــته 
باشــد و بانک های توسعه ای، تجاری و قرض الحسنه در حوزه 
فعالیت تخصصی تعریف شده باید فعال باشند و حتی تعدادی 
بانک جامع هم که وجود دارند باید بر اســاس عقود مشخص 
و تفکیک شده در هریک از این حوزه ها فعال باشند. فرزین با 
اشاره به مهمترین محورهای اصلاحی در نظام بانکی خطاب 
به مدیران عامل بانک ها گفت: مدیران شبکه بانکی باید برای 
اجــرای این برنامه اصلاحی به بانــک مرکزی کمک کنند تا 
بحــث ناترازی، تقویت کارایی و تقویت هدایت ســپرده ها به 

سمت فعالیت های مشــخص در سیستم بانکی اجرایی شود 
و قوانیــن و مقــرارت هم در این زمینه کمــک خواهد کرد. 
رئیس  کل بانک مرکزی مســئله ناترازی بانک ها را همچنان 
یکی از مســائل مهم شبکه بانکی و دســتور کار جدی بانک 
مرکزی عنوان کرد و گفت : حوزه نظارت بانک مرکزی با برنامه 
و روش های اصلاحی مدون، پیگیر رفع ناترازی هاســت و از 
طرف دیگر نیز، مشــکل کفایت سرمایه برخی بانک ها هم در 
دســتور کار اصلاحی قرار دارد. فرزین با تاکید بر تقویت ابعاد 
مختلف نظارتی در شبکه بانکی گفت: لایه های نظارتی باید در 
درون بانک ها شکل بگیرد و نظارت بر بانک ها از دورن بانک ها 
آغاز شود. به عبارت دیگر، تمامی ارکان هر بانکی باید نظارت 
فعال داشته باشند و تک تک اعضای هیأت مدیره باید وظیفه 
نظارتی داشته باشند و به بانک مرکزی پاسخگو باشند. فعالیت 
بنــگاه داری بانک های تجاری قابل قبول نیســت رئیس کل 
بانک مرکزی موضوع بنگاه داری بانک ها را از دیگر مشکلات 

شبکه بانکی عنوان کرد و افزود : در این زمینه نمی توان نسخه 
واحــدی برای تمامی بانک ها تجویز کرد و باید برای هر بانک 
متناسب با حوزه کاری آن، شــرایط تعریف شود اما در عین 
حال، فعالیت بنگاه داری بانک های تجاری قابل قبول نیست 
و باید با فروش بنگاه ها، از بنگاه داری خارج شــوند. وی بانک 
مرکزی را نماینده حفظ حقوق سپرده گذاران در شبکه بانکی 
دانست و گفت: بانک مرکزی علاوه بر نظارت بر بانک ها، باید 
از فرآیند اتفاقاتی که در بنگاه های وابســته به بانک ها حادث 
می شــود نیز مطلع باشــد چراکه بنگاه هــای بانک ها هم با 
سپرده های مردمی ایجاد می شوند و این پول متعلق به مردم 
است. رئیس کل بانک مرکزی افزود: نظارت بر انتصاب مدیران 
و اعضای هیأت مدیره شرکت های متعلق به بانک ها و تعیین 
محدوده برای تعداد شرکت ها در ذیل هر شرکت و همچنین 
پاسخگو بودن مدیران و اعضای هیأت مدیره این شرکت ها در 
کمیته حاکمیتی شــرکتی از دیگر مواردی است که در بحث 

بنگاهداری بانک ها حتماً مورد توجه بخش نظارت قرار گیرد. 
نظارت دقیق بر مصــرف اعتبارات بانکی. فرزین در ادامه این 
جلسه نظارت بر مصرف اعتبارات را از دیگر اولویت های نظارت 
بانک ها بر گیرندگان تســهیلات دانســت و افزود: هم اکنون 
نظارت منســجمی بر مصرف اعتبارات بانک ها وجود ندارد به 
طوری که در برخی موارد تســهیلات دریافتی صرف مواردی 
غیر از هدف تسهیلات گرفته شده می شود و نظارت ها باید به 
گونه ای باشد که پول در فعالیتی که با آن هدف تسهیلات را 
دریافت می کند صرف شود. رئیس  کل بانک مرکزی همچنین 
با اشاره به آمار رشد بخش های اقتصادی در سه ماهه نخست 
امسال گفت: رشــد بخش های اقتصادی در فصل بهار امسال 
رشــد خوبی بود به طوری که رشد بخش مسکن که در بهار 
ســال گذشته منفی 8 درصد بود امســال به مثبت 2 درصد 
رسید که نشان می دهد امســال وضعیت تولید مسکن بهتر 
شــده است. فرزین با بیان اینکه نرخ رشد در ساله گذشته به 
۴ درصد رسید گفت: این میزان رشد معادل نرخ رشد دوسال 
قبل بود و این امر نشان می دهد که برای دستیابی به نرخ رشد 
بالاتری به سوخت بالاتری نیاز است و این امر نیازمند سرمایه 
گذاری اســت و باید علاوه بر منابع بانکی به سرمایه گذاری 
خارجی و سایر روش های تأمین مالی در بازار سرمایه نیز توجه 
داشت. رئیس کل بانک مرکزی نرخ رشد اقتصادی بدون نفت 
را در ســه ماهه نخست امســال را ۵.2 درصد و با نفت را 6.2 
درصد اعلام کرد و افزود: بخش نفت در این مدت نرخ رشــد 
حدود ۱6.۵ درصد داشت که خیلی وضعیت خوبی بود و پیش 
بینی می شود در تابســتان هم همین وضعیت در مورد نفت 
ادامه پیدا یابد که بر روند رشــد مؤثر است.وی ابراز امیدواری 
کرد وضعیت رشــد اقتصادی نیز در فصل تابستان از شرایط 
خوبی برخوردار باشــد چراکه بخش هــای صنعت، خدمات و 
کشاورزی در تابســتان وضعیت خوبی داشتند.فرزین افزود: 
سال گذشته به دلیل وضعیت خوب ارزی برای نخستین بار، 
نرخ رشــد تشکیل سرمایه مثبت شد و این امر منجر به ادامه 
رشــد بخش های اقتصادی شد و امسال هم نرخ رشد تشکیل 
سرمایه مثبت خواهد شد.رئیس کل بانک مرکزی گفت: شبکه 
بانکی باید تــلاش کند تا با تقویت تأمین مالی به تشــکیل 
ســرمایه کمک کند چراکه این امر برای تحقق نرخ رشدهای 

آتی حائز اهمیت است و نرخ رشد مثبت باقی خواهد ماند.

سازمان برنامه و بودجه کشــور با اعلام اینکه تا کنون 7۱ 
درصد از مطالبات گندمکاران به ارزش ۱۱0٫7 هزار میلیارد 
تومان تســویه شده اســت، اعلام کرد: با تدابیر اتخاذ شده 
منابــع لازم با روش های غیر تورمی در حال تأمین اســت 
و حداکثر تا پایان مهرماه باقیمانده طلب کشــاورزان عزیز 

پرداخت خواهد شد. به گزارش ایلنا، سازمان برنامه و بودجه 
کشور امروز )چهارشنبه( در اطلاعیه ای اعلام کرد: با توجه 
به گزارش های پخش شــده اخیر در رســانه ملی پیرامون 
وضعیت تسویه بدهی دولت به گندمکاران به آگاهی عموم 
مردم به خصوص کشاورزان عزیز و زحمت کش می رساند؛

منابع پیش بینی شــده در قانون بودجه ۱۴02 کل کشور 
برای خریــد تضمینی گندم بالغ بــر ۱0۴٫۵ هزار میلیارد 
تومان برای خرید ۹ میلیون تــن گندم با نرخ مصوب ۱۱ 
هــزار و ۵00 تومــان برای کیلوگرم بود و مقرر شــده بود 
۱۵00 تومــان به صورت غیر نقدی بــا توزیع نهاده با نرخ 

ترجیحــی به رقم فوق افزوده شــود. پس از تصویب قانون 
بودجه در مجلس شورای اسلامی، دولت برای تشویق بیش 
از پیش کشــاورزان تصمیم گرفت 2 هزار تومان به عنوان 
جایزه تحویل به رقم نقدی قبلی بیفزاید و علاوه بر آن یارانه 
نهــاده ۱۵00 تومانی نیز به نقــدی تغییر یافت و دریافتی 
کشاورزان عزیز به ازای هر کیلوگرم گندم جمعاً به ۱۵ هزار 
تومان رسید.در اجرا با وضعیت مناسب تر اقلیمی و اهتمام 
گندمکاران، تولید گندم با رشــد چشمگیری مواجه شد و 
خرید تضمینی با رشــد ۴۴ درصد بــه ۱0٫3۴ میلیون تن 
رســید. برآیند این تغییرات، منابع موردنیاز را تا ۱۵۵ هزار 
میلیارد تومان افزایش داد؛ بنابراین منابع پیش بینی شــده 
در قانون بودجه تکافوی تأمین منابع مزبور را نمی کرد و با 
کسری حدود ۵0 هزار میلیارد تومان مواجه شد که تأمین 
منابع جدید را ضروری ساخت. لازم به ذکر است که اکنون 
7۱ درصد از طلب گندمکاران به ارزش ۱۱0٫7 هزار میلیارد 
تومان تسویه شده است و دولت ضمن تقدیم لایحه اصلاح 
بودجه ۱۴02 در اوایل مردادماه اقدامات خود را برای جبران 
کسری پرداخت تعهدات کشاورزان با تمام روش های ممکن 
آغاز کرد. ضمن عرض پوزش از عموم کشاورزان زحمت کش 
که با حرکت جهادی گام مهمی در خودکفایی در محصول 
اساسی گندم و امنیت غذایی کشور برداشتند، اعلام می شود 
که با تدابیر اتخاذ شده منابع لازم با روش های غیر تورمی در 
حال تأمین است و حداکثر تا پایان مهرماه باقیمانده طلب 

کشاورزان عزیز پرداخت خواهد شد.

تسویه کامل پول خرید گندم تا پایان مهر
وصول ۹۱.۲ درصد چک ها در تیرماه

براســاس آمار چک های مبادله ای در تیر ماه ســال ۱۴02 حدود 7 میلیون و 800 
هزار فقره چک به ارزشــی حدود ۴82۹ هزار میلیارد ریال مبادله شــد.به گزارش 
ایلنا و به نقل از روابط عمومی بانک مرکزی، براســاس آمار چک های مبادله ای در 
تیر ماه سال ۱۴02 حدود 7 میلیون و 800 هزار فقره چک به ارزشی حدود ۴82۹ 
هزار میلیارد ریال مبادله شــد که نســبت به ماه قبل از نظر تعداد، ۱.6 درصد و از 
نظر مبلغ، ۴.۱ درصد کاهش نشان می دهد.طی تیر ماه ۱۴02، ۹۱.2 درصد از کل 
چک های مبادله شده در سامانه چکاوک وصول شده است. این نسبت از نظر مبلغی 
نیز معادل 87.3 درصد است.درصد تعداد و مبلغ چک های وصول شده در ماه قبل 
از آن )خرداد ماه ســال ۱۴02( به ترتیب معادل ۹۱.7 درصد و 88.۴ درصد بوده 
است. همچنین این نسبت در ماه مشــابه سال قبل به ترتیب برابر ۹0.7 درصد و 

8۹.6 درصد بوده است.

عضو اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفتی گفت: به دســتگاه های مختلف برای ایجاد ســامانه و نظارت درخواست داده ایم 
و  اعلام کردیم که هر قیری که برای صادرات تخصیص داده می شود باید منشأ وکیوم باتوم آن مشخص شود. به گزارش ایسنا، 
وحید شیخی، در حاشیه سومین همایش ملی قیر با ارزش در جمع خبرنگاران با بیان اینکه یکی از مهمترین معضلات و چالش 
های صنعت قیر ایران و صادرات این فرآورده نفتی، تصویب و ابلاغ آیین نامه ها و دستورالعمل های متعدد و گاها متضاد است، 
اظهار کرد: درخواستی که داریم این است که دولت به گونه ای عمل کند که حداقل برای 6 ماه یک صادرکننده بتواند از قوانین 
و دستورالعمل ها اطلاع داشته و برنامه ریزی کند. وی افزود: اینکه در 2 یا 3 ماه و درحالی که صادرکننده یک محصولی را صادر 
کرده و یا در فرآیند صادرات اســت، دســتورالعمل ها تغییر کند، این یک رفتار عادلانه با فعالان اقتصادی نیست. عضو اتحادیه 
صادرکنندگان فرآورده های نفتی، گاز، پالایش و پتروشــیمی با بیان اینکه در واحدهای پژوهشی روی ارتقای کیفی محصولات 
تولیدی مثل قیر و فرآورده های وابســته به آن کار کرده ایم، اظهار کرد: امروز با اســتفاده از نانو مواد و مالچ های تولیدی، سال 
گذشته بالغ بر 3000 هکتار از بیابان های کشور مالچ پاشی شد تا هم در کاهش پدیده گردوغبار اثربخش باشد و هم فرصتی برای 

بیابان زدایی و بازیابی خاک به مسئولان مربوطه بدهد.

قیمت جهانی طلا ، ثابت ماند، اگرچه قیمت ها به دلیل افزایش بازدهی دلار و خزانه داری نزدیک به پایین ترین سطح شش ماهه 
خود در جلســه قبل بود و همچنین بازارها در انتظار اطلاعات اقتصادی ایالات متحده برای سرنخ هایی در مورد مسیر نرخ بهره 
فدرال رزرو بودند. به گزارش ایسنا، بهای جهانی هر اونس طلا پس از افت 0.۹ درصدی به ۱87۴ دلار و ۱0 سنت رسید و قیمت 
طلای آمریکا نیز با کاهش 0.0۵ درصدی به ۱87۵ دلار و ۱0 سنت رسید. داده ها نشان داد که سفارش ها برای کالاهای بادوام 
ایالات متحده در ماه آگوست افزایش یافته است و به نظر می رسد که هزینه های تجاری برای تجهیزات دوباره شتاب گرفته است. 
دلار در برابر همتایان اصلی خود به بالاترین ســطح ۱0 ماهه خود رســید در حالی که بازدهی خزانه داری به بالاترین حد خود 
در ۱6 ســال اخیر صعود کرد زیرا سرمایه گذاران شرط می بندند که اقتصاد ایالات متحده از رقبای خود در محیطی با نرخ های 
بهره بالا بهتر عمل کند. نیل کشــکاری، رئیس فدرال رزرو مینیاپولیس گفت: هنوز مشخص نیست که آیا بانک مرکزی ایالات 
متحده به افزایش نرخ بهره پایان داده است یا خیر. نرخ های بالاتر هزینه فرصت نگهداری شمش را افزایش می دهد که به دلار 

قیمت گذاری می شود و هیچ سودی به همراه ندارد. در حال حاضر بازار به نرخ رشد تولید ناخالص داخلی ایالات متحده برای سه ماهه دوم و مطالبات هفتگی بیکاری 
که در اواخر روز ارائه می شود، معطوف شده است و شاخص قیمت مخارج مصرف شخصی اگوست، شاخص تورم ترجیحی فدرال رزرو که در روز جمعه ارائه می شود.

طلا در قعر ماندنی شدمنشأ وکیوم باتوم قیر صادراتی مشخص شود
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در حال حاضر ۱۵۰ هزار واحد مســکونی در بافت های فرسوده سراسر 
کشور در حال نوسازی است و دولت قصد دارد طی یک برنامه دو ساله 
این تعداد را به ۳۰۰ هزار واحد برســاند. به گزارش ایسنا، در قالب طرح 
نهضت ملی مسکن، سهم بافت های فرســوده از نوسازی چهار میلیون 
واحد مسکونی ۸۰۰ هزار واحد است که سالیانه ۲۰۰ هزار واحد باید به 
مرحله نوسازی و بهسازی برسد. این در حالی است که متوسط نوسازی 
سالیانه در دولتهای گذشته ۴۰ هزار واحد بود. محمد آیینی ـ مدیرعامل 
شــرکت بازآفرینی شــهری ایران - به تازگی اعلام کرده که ۱۵۰ هزار 
واحد مسکن در بافت های فرسوده کشور در حال ساخت است که تلاش 
می کنیم در یک برنامه دو ســاله این تعــداد را به ۳۰۰ هزار واحد ارتقا 
دهیم. تعریف و ارائه بسته های تشویقی جدید و مناسب برای سازندگان، 
ســرمایه گذاران و مالکان از مهمترین برنامه های وزارت راه و شهرسازی 
اســت که باعث شده روند نوســازی از اواخر سال گذشته تسریع شود. 
طبق آمار، در طول هشــت ســال فعالیت دولت قبل متوسط نوسازی 
مسکن به ۴۰ هزار واحد رسیده بود؛ در حالی که طبق قانون ساماندهی 
باید سالیانه ۱۰۰ هزار واحد نوسازی می شد. بر اساس آمار سال ۱۴۰۰، 
نوسازی مسکن به ۶۱ هزار واحد و سال ۱۴۰۱ به ۶۵ هزار واحد رسید 
که رشد ۶۲ درصد در مقایسه با میانگین دولت های قبل را نشان می دهد. 
این آمار از تعداد پروانه های صادره اســتخراج شده است. در چهار ماهه 
ابتدای امســال هم بیش از ۲۰ هزار پروانه در بافت های فرســوده صادر 
شده که از رشد ۴۰ درصد در مقایسه با چهار ماهه ابتدای سال گذشته 
حکایت دارد. ارائه تسهیلات بافت فرسوده، تخفیف های پروانه، عوارض 
ساختمانی، انشعابات و مشوق های شهرسازانه، معاوضه خانه فرسوده با 
زمین یا واحد نوســاز با تخفیف ۴۰ درصد از جمله برنامه های اجرایی 
شرکت بازآفرینی شــهری ایران و مجموعه دولت برای نوسازی مسکن 
مردمی است. اواخر شهریور امسال مدیرعامل شرکت بازآفرینی شهری 
ایران اعلام کرد که در بهار ۱۴۰۲، نسبت به بهار ۱۴۰۱، نوسازی بافت 
فرسوده در ۱۳۲ شهر افزایش نشان می دهد که در این ۱۳۲ شهر، رشد 
نوسازی بافت فرسوده، در مجموع ۱۴۰ درصد است. در مجموع در سه 
ماهه اول امسال نسبت به سه ماهه اول پارسال، نوسازی بافت فرسوده 
۴۴ درصد بیشتر شده است. در سه ماهه اول پارسال، پروانه نوسازی ۱۱ 
هزار و ۵۸۵ واحد در بافت فرســوده صادر شد و امسال این رقم به ۱۶ 

هزار و ۳۴۲ واحد رسید.

وزیر راه و شهرســازی به عنوان متولی خانه سازی در کشور معتقد 
اســت عرضه ســیمان و فولاد در بورس باعث گرانی این کالاها و 
افزایش هزینه ساخت مسکن می شود؛ با این حال روز گذشته اعلام 
کرد که اگر قرار اســت این کالاها در بورس بمانند باید قیمت پایه 
آنها مدیریت شــود. در ســوی دیگر وزیر اقتصاد، بورس را بستری 
شفاف دانسته و می گوید دولت برنامه ای برای خروج سیمان و فولاد 
از بورس ندارد. به گزارش ایســنا، موضوع بورسی ماندن یا نماندن 
ســیمان و فولاد به یکی از مباحث روز اقتصاد ایران تبدیل شــده 
تا جایی کــه دو وزیر مرتبط با این صنایع دیدگاهی متفاوت دارند. 
بذرپاش ـ وزیر راه و شهرســازی - به عنوان متولی خانه ســازی در 
کشــور معتقد است بورس کالا باعث افزایش قیمت سیمان و فولاد 
می شــود و روز گذشته گفت که بورسی ها تمایلی به کاهش قیمت 
این کالاها ندارند. یک روز قبل از این اظهارنظر بذرپاش، خاندوزی ـ 
وزیر اقتصاد - ورود کالاهای اساسی به بورس را عبور از مسیر پر از 
رانت و فساد دهه ۸۰ و ۹۰ درخصوص این کالاها دانست و گفت که 

دولت هیچ تصمیمی برای خروج سیمان از بورس ندارد.

نوسازی مسکن به ۱۵۰ 
هزار واحد رسید

سیمان و فولاد بورسی 
می مانند؟

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

کتاب دنیای روی میز!

سدان مفهومی لینک اند کو نکست دی، در کلاس اسپرت چهاردر معرفی شد
شرکت لینک اند کو، زیرمجموعه جیلی چین است و از مهندسی ولوو برای محصولات خود استفاده می کند. این مجموعه به عنوان 
یکی از برترین خودروســازان چین در زمینه ی فناوری خودرو، برنامه های متنوعی برای تولید مدل های اسپرت برقی و پلاگین 
هیبرید دارد. لینک اند کو، سال ۲۰۱۶ شروع به کار کرد. این شرکت تا امروز موفق به تولید انبوه ۹ مدل خودرو شده است که 
به ترتیب ۰۱ تا ۰۹ نام گذاری شده اند. فروش لینک اند کو، حدود ۲۵۰ هزار دستگاه در سال است و یکی از معدود خودروسازان 
چین با کیفیت ســاخت و ایمنی نزدیک به استانداردهای اروپا محسوب می شود. تنها خودروی سدان در سبد محصولات لینک 
اند کو، مدل ۰۳ اســت و دیگر تولیدات، همگی کراس اور هســتند. ظاهرا شرکت چینی، علاقه مند توسعه ی خودرویی جدید در 
کلاس چهاردر GT اســت تا یک سدان پرشتاب و اســپرت نیز برای فروش داشته باشد. نکست دی )Next Day( در نمای روبرو، 
ضمن وفاداری به زبان طراحی لینک اند کو، شباهت هایی به تولیدات پورشه دارد. نکست دی یک خودروی مفهومی با حجم دهی 
اغراق آمیز بدنه  و خطوط برجسته است. چهاردر، با حالت پروانه ای و خلاف جهت باز می شوند؛ به همین دلیل ستون وسط وجود 

ندارد. سقف پانورامیک تمام شیشه ای نیز حس گلخانه ای کابین را افزایش می دهد.

نخستین پیروزی تیم مجیدی در لیگ امارات با درخشش قایدی
اتحاد کلباء در روزی که مهدی قایدی درخشید و دبل کرد توانست برابر عجمان با نتیجه ۵ بر ۳ به پیروزی برسد. به گزارش ایسنا 
، در هفته چهارم لیگ امارات اتحاد کلباء با هدایت فرهاد مجیدی به مصاف عجمان رفت. اتحاد کلباء در این بازی خارج از خانه 
توانست با نتیجه قاطع ۵ بر ۳ به پیروزی دست پیدا کند تا سه امتیاز ارزشمند را به دست آورد. ستاره این بازی مهدی قایدی 
بود که توانست دبل کند. او در دقیقه ۵+۹۰ از بازی تعویض شد. این نخستین پیروزی تیم مجیدی در فصل جاری لیگ امارات 
است که باعث شد آنها از زیر فشار خارج شوند. تیم مجیدی در سه بازی قبلی خود دو شکست و یک تساوی را کسب کرده بود 
و با این پیروزی ۴ امتیازی شد. در دیگر بازی برگزار شده الامارات که آندرس اینیستا و پاکو آلکاسر را در اختیار داشت با تساوی 

بدون گل برابر بنی یاس متوقف شد.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب قهوه ی سرد آقای نویسنده
کتاب قهوه ی ســرد آقای نویســنده یک رمان ایرانی با 
موضوع عاشقانه اســت که تمِ معمایی – هیجانی دارد و 
در مدت زمان تقریبا یک ماهه به چاپ بیســتم رســیده 
و می توان گفت به نحوی شــگفتی ســاز است. این رمان 
تا به امروز بیشــتر از پنجاه بار تجدید چاپ شــده است. 
پشــت جلد کتاب قهوه ی سرد آقای نویسنده قسمتی از 
متن کتاب آمده است: بهم گفت: »تا حالا شکار رفتی؟« 
گفتم »نه.« گفت: »من قبلا می رفتم، ولی دیگه نمی رم، 
آخرین باری که شکار رفتم، شکار گوزن بود، خیلی گشتم 
تا یه گوزن پیدا کردم. من بهش شــلیک کردم، درســت 
زدم به پاش، وقتی رسیدم بالای سرش هنوز جون داشت، 
نفس می کشید و با چشم هاش التماس می کرد، زیباییش 
مســخم کرده بود، حس کردم که می تونه دوست خوبی 
واسه م باشه، می تونستم نزدیک خونه یه جای دنج واسه ش 
درست کنم. اما خوب که فکر کردم فهمیدم که این جوری اون گوزن واسه همیشه لنگ می زنه و هروقت 
من رو ببینه یاد بلایی می افته که سرش آوردم، از نگاهش فهمیدم بزرگ ترین لطفی که می تونم در حقش 
بکنم اینه که یه گلوله صاف تو قلبش شــلیک کنم.« بعدش گفت: »تو هیچ وقت نمی تونی با کســی که 
بدجور زخمیش کردی دوســت باشی.« این رمان داســتان یک نویسنده به نام آرمان روزبه و یک دختر 
روزنامه نگار است. کتاب با یک خاطره از دروان کودکی آرمان شروع می شود. خاطره ای که در ادامه اساس 
اتفاقات بعدی کتاب اســت. ماجرا از این قرار اســت که آرمان در کودکی عاشق دختری می شود که ۱۵ 
سال از خودش بزرگتر است و برای تمرین پیانو به خانه پیرزن همسایه می آید. آرمان عاشق رفت و آمد 
این دختر برای یادگیری پیانو اســت. اما پیرزنی که به این دختر پیانو آموزش می دهد یک آهنگ بیشتر 
نمی داند و بنابراین آرمان تصمیم می گیرد نت های موســیقی آن ها را دست کاری کند تا آموزش پیانو 

مدت زمان بیشتری طول بکشد.

میرزا بابا نقاش باشی
میرزا بابا اصفهانی نقاش نیمهٔ اول ســدهٔ ســیزدهم 
هجــری در دورهٔ قاجــار و از بنیان گــذاران شــیوهٔ 
پیکرنگاری درباری و مکتب نقاشــی قاجار است. وی 
از کســانی بود که باعث رواج فن رنگ روغن در ایران 
شد. او نخستین نقاش باشی دربار قاجار است. دوران 
فعالیت هنری. از آثــار میرزابابا برمی آید که در بین 
سال های ۱۲۰۰ و ۱۲۴۵ق فعالیت هنری داشته است. 
گفته اند که میرزا بابا اصفهانی بوده و در استرآباد برای 
خاندان قاجار کار می کرده است.میرزا بابا ابتدا در دربار 
کریم خان زند مشــغول نقاشی بود، و پس از نشستن 
آقامحمدخان به تخت ســلطنت، در تهــران به کار 
پرداخت و فنون و شگردهای مختلفی در هنر خود به 
کار بست. در اواخر عمر، نقاش باشیِ دربار فتحعلی شاه 
شــد. او در نقاشی نقاشی رنگ روغن و سیاه قلم و تذهیب استاد بود. او در برخی از این نقاشی ها 
از ســبکی شبیه سبک محمدصادق استفاده کرده اســت. میرزا بابا همچنین در رشتهٔ گل وبوته و 
شبیه کشی تبحر داشــت و قلمدان نگار هم بود.آثار. از او چندین پردهْ رنگ روغنی و تصاویری به 
شیوهٔ مینیاتور و گل وبوته نگاری باقی مانده است:تک چهرهٔ هرمز چهارم ساسانی در سال ۱۲۰۴ ق 
)تهران، موزهٔ سابق نگارستان( به احتمال زیاد وابسته به یک سلسله پرده نقاشی های تاریخی بود 
که بعدها هم این شیوه را ادامه داد؛ این نقاشی قدیمی ترین نقاشی تاریخ دار از میرزابابا است.تابلوی 
طبیعت بی جان انار و هندوانه و گل ها در ســال ۱۲۰۸ ه .ق )در تهران، موزهٔ ســابق نگارستان، از 
نخستین آثار میرزابابا(. ابن نقاشی نسبت به زمینهٔ تاریخ هنر ایران یک دستاورد چشمگیر تلقی 
می شود.تصویر ملک شاه سلجوقی که همراه دو وزیرش که یکی از آن ها نظام الملک است )تهران، 

مجموعهٔ ابتهاج مربوط به ۱۲۱۴ ه .ق و در امتداد شیوهٖٔ ترسیم تک چهرهٔ هرمز(.

فرهنگ

جشــنواره فیلم پرتقال طلایی آنتالیا ترکیه یک هفته قبل 
از شــروع شــصتمین دوره خود به دلیل فشارهای سیاسی 
شــدید پیرامون نمایش برنامه ریزی شده یک مستند، لغو 
شــد.به گزارش ایسنا به نقل از اسکرین، مستند »حکم« به 
کارگرانی »نژلا دمیرچی« قرار بود در بخش مســابقه ملی 
فیلم مستند این جشنواره شرکت کند، اما هفته گذشته به 
دنبال فشــار دولت به شهرداری آنتالیا ) برگزارکننده اصلی 
این رویداد( این فیلم از فهرست آثار جشنواره خارج شد.این 
مستند وضعیت اسفبار قربانیان را به دنبال پاکسازی بزرگ 
نهادهای دولتی توسط دولت ترکیه پس از کودتای نافرجام 
در سال ۲۰۱۶ به تصویر می کشد. این مستند با عنوان اصلی 
»Kanun Hükmü« در مورد یک پزشــک و معلمی است که 
به طور ناگهانی در نتیجه این اقدام، شــغل خود را از دست 
می دهند.»احمد بویاج اوغلو« مدیر جشنواره آنتالیا گفت که 
حذف این فیلم به دلیل ادعاهایی است که یکی از افراد فیلم درباره آن پیگرد قانونی کرده است، اما »دمیرچی« 
کارگردان این فیلم این ادعا را رد کرد و گفت که هیچ روند قانونی در جریان نیست و این حذف را ضربه ای به 
سینما خواند.این اقدام موجی از اعتراضات را در میان اتهامات سانسور به راه انداخت و ۲۰ عضو هیات داوران 
بخش مسابقه از حضور در جشنواره انصراف دادند و پس از آنها نیز کارگردانان ۲۷ عنوان فیلم اعلام کردند که 
تولیدات خود را از مســابقات ملی فیلم بلند، مستند و کوتاه جشنواره خارج می کنند.فیلم های بخش مسابقه 
بین المللی هنوز اعلام نشده بود، اما کارگردانان و تهیه کنندگان آن فیلم ها شروع به کناره گیری از این رویداد 
کردند که این امر منجر به عقب نشینی برگزارکنندگان جشنواره شد و آنها اعلام کردند که مستند »حکم« 
به برنامه جشــنواره بازگردانده می شود.با این حال، این امر باعث شد تا وزارت فرهنگ و گردشگری ترکیه از 
حمایت خود عقب نشینی کند و بیانیه ای صادر کند که در آن آمده است: »بسیار غم انگیز است که در چنین 

جشنواره مهمی از قدرت هنر برای تبلیغات برای سازمان تروریستی FETO استفاده می شود«.

جشنواره آنتالیا به دلیل حذف یک فیلم لغو شد


	Page 01
	Page 02
	Page 03
	Page 04

